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Dotyczy: petycji w obronie Puszczy Karpackiej

Odnosząc się do przedmiotowej petycji przesłanej przez Pana dniu 06.10.2023 

roku informuję, że w miejscu o którym Pan pisze, w oddz. 337c zarządzanym przez 

Nadleśnictwo Nawojowa prowadzone są planowe prace związane z pozyskaniem 

i zrywką drewna. Realizacja prac gospodarczych na terenie zarządzanym przez 

Nadleśnictwo Nawojowa prowadzona  jest w oparciu o zapisy Planu Urządzenia  Lasu 

na lata 2020 – 2029 zatwierdzonego przez Ministra Klimatu i Środowiska. 

Przywołana przez Pana powierzchnia zakwalifikowana jest do cięcia rębnego, 

rębnią IVd tj. rębnią stopniową gniazdową udoskonaloną. Powyższa rębnia znajduje 

zastosowanie wszędzie tam, gdzie możliwe i pożądane jest kształtowanie złożonej 

budowy pionowej i poziomej drzewostanu, odpowiadającej wymaganiom ekologicznym 

drzew oraz naturalnej dynamice danego ekosystemu. Polega ona na dostosowaniu 

rodzaju zabiegów hodowlanych do mozaiki faz rozwojowych drzewostanu oraz 

sposobów cięć odnowieniowych do ekologicznych cech gatunków. Biorąc pod uwagę 

bardzo długi (z reguły ponad 40-letni) okres odnowienia w którym następuje wymiana 

generacji drzew, prowadzenie zabiegów wymaga właściwego zaplanowania ładu 

przestrzennego i sieci szlaków operacyjnych, pozwalających na minimalizowanie szkód 

w odnowieniach.

Powierzchnia została zakwalifikowana do grupy CWD-D, tj. wyrobu drewna 

techniką dowolną, co wynika z cech ukształtowania terenu. Jednakże możliwość 

zastosowania maszyn wielooperacyjnych ograniczają inne cechy drzewostanu, przede 

wszystkim liczne występowanie pożądanego odnowienia naturalnego. Dodam, że do 
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chwili obecnej na terenie Nadleśnictwa Nawojowa maszyny wielooperacyjne nie były

 i nie są aktualnie wykorzystywane w procesie pozyskania drewna.

Nie jest prawdziwe stwierdzenie, że „w umowie z wykonawcą prac „nie określono 

ewentualnych dopuszczalnych uszkodzeń drzewostanu”. W paragrafie 13 punkt 

1 podpunkt 4 podpisanej umowy widnieje zapis o dopuszczalnych uszkodzeniach drzew 

pozostających w drzewostanie po zrywce drewna. Wzór umowy zawieranej                                   

z wykonawcami jest jednolity w skali całego kraju. 

Porusza Pan również temat „zachowania młodego pokolenia lasu podczas wycinki 

i zrywki drewna” i stwierdza, że Nadleśnictwo Nawojowa nie dopełnia tego obowiązku. 

Pragnę poinformować, że przykładowo w 2023 roku Nadleśnictwo odnowiło metodą 

sadzenia 2,60 ha (3,4%), natomiast naturalnie z samosiewu w latach poprzednich

 74,65 ha (96,7%). Powierzchnia odnowienia naturalnego na terenie Nadleśnictwa 

Nawojowa z roku na rok wzrasta i jest głównym sposobem odnawiania drzewostanów 

zarządzanych przez Nadleśnictwo Nawojowa. Pokazuje to, że terenowa służba leśna 

oraz pracownicy zakładów usług leśnych wykonują prace z dużą starannością i troską o 

odnowienia naturalne.

Sugeruje Pan, że „inwazyjne metody gospodarki leśnej, które były w oddziale 337c 

stosowane wcześniej, doprowadziły do degradacji tej biocenozy leśnej, zniszczenie jej 

bogactwa biologicznego […]”. Pogląd ten formułuje Pan na podstawie opisu 

taksacyjnego: „[…] jak można wnioskować z cytowanego powyżej opisu taksacyjnego, 

w którym jako jedyne składniki runa wymieniono „jeżyna, trawy”. Pragnę zaznaczyć,                 

że siedlisko żyznej buczyny karpackiej (Dentario glandulosae- Fagetum), które zajmuje 

większość powierzchni w oddz. 337c, charakteryzuje się dużym bogactwem gatunków, 

w tym również gatunków których udział przejściowo wzrasta w lukach i przerzedzeniach 

będących następstwem zarówno działań hodowlanych, jak również silniejszych 

zaburzeń w ekosystemach naturalnych. Zbiorowisko kwaśnej buczyny 

(Luzulo-Fagetum), widniejące w opisie taksacyjnym, występuje na niewielkiej 

powierzchni wydzielenia w uboższych mikrosiedliskach. Cechuje się ono luźnym i dość 

ubogim w gatunki runem o dużym udziale traw. Przywoływane przez Pana siedlisko 

priorytetowe tj. łęgi wierzbowe, topolowe, olszowe i jesionowe (kod 91E0), faktycznie 

występuje w oddziale 337c. Jest to płat wielkości ok 0,01 ha. Przed przystąpieniem do 

prac związanych z pozyskaniem i zrywką drewna płat ten został pokazany na gruncie 

koordynatorowi z ramienia firmy wykonujących prace (usługi) leśne oraz oznaczony 

w sposób czasowy (nietrwały) w celu jego zabezpieczenia przed ewentualnym 
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uszkodzeniem. Jest to metoda powszechnie stosowana w Nadleśnictwie Nawojowa 

pozwalająca chronić zarówno siedliska priorytetowe jak i inne stanowiska wymagające 

szczególnej ochrony. Dodatkowo miejsca te objęte są stałym monitoringiem terenowej 

służby leśnej, jak i nadzorem osób zajmujących się kontrolą wewnętrzną 

w Nadleśnictwie.  

Zarzuca Pan Nadleśnictwu, że „W relacjach z wykonawcą robót, prywatnym 

zakładem usług leśnych […] nie nałożyło dodatkowych warunków, niezbędnych dla 

ochrony walorów przyrodniczych lasu […] Nadleśniczy mógł zmniejszyć zakres prac do 

70% zatem mógł wstrzymać wycinkę przynajmniej tych jodeł, które osiągnęły rozmiary 

pomnikowe”. Wyjaśniam, że wyznaczając drzewa do usunięcia leśniczy kieruje się  

względami hodowlanymi, sanitarnymi jak również względami bezpieczeństwa. Jodły 

widoczne na Pańskich zdjęciach wykazywały zaawansowaną miękką zgniliznę 

zewnętrzną oraz wewnętrzną pnia, która stwarzała bezpośrednie zagrożenie dla życia             

i zdrowia osób przebywających w pobliżu. W bezpośrednim sąsiedztwie przebiega 

często uczęszczany szlak turystyczny wiodący na Halę Łabowską i najwyższe szczyty 

położone na terenie Nadleśnictwa Nawojowa. Dlatego biorąc pod uwagę kwestię 

najważniejszą, jaką jest dla Nas bezpieczeństwo turystów oraz osób pracujących na 

terenie zarządzanym przez Nadleśnictwo Nawojowa, jodły te musiały zostać usunięte, 

a zagrożenie wyeliminowane. 

Potwierdzam, że Nadleśnictwo zobligowane jest, jak Pan pisze, do „ochrony 

walorów przyrodniczych lasu”. Robi to na wiele sposobów, miedzy innymi poprzez 

wyznaczanie obszarów wyłączonych z użytkowania w formie drzewostanów 

referencyjnych oraz kęp ekologicznych pozostawianych do naturalnej śmierci 

i późniejszego rozkładu. Taka kępa ekologiczna została również utworzona w oddziale 

337c.

Dodam, że podczas tworzenia PUL jednym z obowiązków jest przeprowadzenie 

konsultacji społecznych mających na celu zebranie postulatów, pomysłów oraz 

oczekiwań społeczeństwa dotyczących szeroko pojętej gospodarki leśnej na najbliższe 

10 lat. Jest to czas zgłaszania swoich uwag oraz postulatów, które będą szczegółowo 

analizowane i uwzględnione w planach gospodarczych. Nadleśnictwo Nawojowa 

dokłada wszelkich starań, aby prowadzona gospodarka leśna łączyła funkcje 

przyrodnicze, gospodarcze i społeczne lasu.

Od lat, jednym w największych wyzwań Lasów Państwowych jest „godzenie” 

często przeciwstawnych i wykluczających się wzajemnie potrzeb interesariuszy 
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(np. różnych grup mieszkańców, turystów, pracowników sektora drzewnego), 

co z zaangażowaniem staramy się codziennie realizować, w maksymalnie możliwym 

zakresie, prowadząc zrównoważoną gospodarkę leśną, ukierunkowaną na zachowanie 

trwałości lasów oraz powiększanie zasobów leśnych, kształtując lasy spełniające różne 

funkcje, w tym produkcyjne, uznając prymat ochrony i zachowania lasów, korzystnego 

ich wpływu na klimat, powietrze, wodę, glebę, równowagę przyrodniczą oraz warunki 

życia i zdrowia człowieka.

                                                                                     Z poważaniem

Wojciech Kurzeja
Nadleśniczy

/podpisano elektronicznie/
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